吴仲强 主编

中国当代自然科学人物总传

湖南出版社



吴仲强 主编

中国当代自然科学人物总传

〔湘〕 新登字 001号

中国当代自然科学人物总传 第二卷

吴仲强 主编 责任编辑: 黄治正

湖南出版社出版、发行 (长沙市河西银盆南路 67 号)

湖南省新华书店经销 湖南省新华印刷三厂印刷

1991年12月第1版第1次印刷 开本: 850×1168 1/32 印张: 25 字数: 581,000 印数: 1-7600

平装: ISBN7-5438-0268-6 N·3 定价: 10.00元

精装: ISBN7-5438-0269-4 N·4 定价: 13.00元

总 序

主编《中国当代自然科学人物总传》一书的想法,我在华中师范大学图书情报学系读书的时候,就产生了。当时,除了完成学业之外,还担任了该校的校系学生负责干部和华中师范大学《大学生学报》杂志主编。可想而知,时间于我,便是"一寸光阴一寸金"了。同时,从学术水平来看,一个大学生,要主编这部书,也是很难的。所以,一直到大学毕业,离开武汉,也没有着手去做这件事。这是后话,又是历史。

光阴似箭,日月如梭。承蒙专家、学者们的厚爱,经过编者两年来的努力,现在,《中国当代自然科学人物总传》第一卷终于编辑完毕、即将出版了,本人有如释重负之感,借此机会,说几句话。

中华人民共和国诞生至今年已有四十个春秋。四十年来,我国自然科学界涌现出了一大批专家、学者。这些专家、学者,凭着冀民族兴旺、望祖国富强的赤子之心,在自然科学各个领域里进行了顽强的拼搏。他们中绝大多数人,始终探索真理、追求光明,"堂堂正正地做人,老老实实地做学问";他们为我国乃至全人类的发展与进步起到了巨大的推动作用;他们创造的成果既是本民族文化的瑰宝,又是人类智慧的结晶。因此,他们既是人类智慧的代表,又是中华民族的骄傲。在中国九百六十万平方公里的土地上,如果离开了这些人,离开了这些人的辛勤劳动,要想

民族兴旺、国家富强,是不可能的。正因为如此,邓小平同志才提出科学技术是第一生产力,并强调要依靠知识分子。实际上,这是对历史走向的一种马克思主义的观察和总结。

世界,是人创造的,是人的世界;人,是一切价值的尺度。 人的问题是当代哲学研究的重要论题。是否研究人、关心人,这 是当代哲学是否具有影响力、感召力和生命力的最根本的原因之 一。因此,编纂本书的目的之一除了传播文化,传播科学,为知识分子树碑立传外,也是为了给今人、后人深入研究入传人物提供史实依据。同时,为当代中国有学术贡献的高级知识分子立传,也是历史赋予我们这一代人的神圣使命。

上述看法, 便是我所以主编《中国当代自然科学人物总传》一书的理由。

这里,我想就入传人的选择标准、也就是如何衡量和确定"人物"的问题,谈谈认识:所谓自然科学人物,是指在自然科学某一学科领域具有一定学术贡献的人。那么,一定学术贡献的如此文、专著的数量,获奖情况;学术界赋予的各种职务;国家设立。各种称号等等。通过这些客观标准的需要,是能为了人物,可以用一些客观标准也不一般说来,是可以的人物。当然,这里所提的客观标准也不一定能对成完全科学的"入选标准",例如论文、专著的多产并不一定能对成完全科学的"入选标准",例如论文、专著的是的多产并不一定的优产,等等。在这种情况下,编者就不得不用自己的发展,其中也就不可避免地会出现主观臆断的情况。但总的说来,本书还是以学术贡献的大小量人取人,严格编审,客观地反映当代中国高级知识分子生平、学术活动、学术对观、但总的说来,本书还是以学术贡献的大小量人取人,学术表现,客观地反映当代中国高级知识看到专家、学者们在科学技术中,客观地反映当代中国高级知识看到专家、学者们在科学技术上对祖国的贡献。值得提出的是,我国人口众多,人才济济,以其学力事功足以入传者颇多,自然,各卷当陆续选入。

在入传的人物中,有的已经是科学家、甚至是海内外著名的科学家;有的即将跨入科学家的行列;有的虽然不是科学家,也可能终生进不了科学家的行列,但他们确实为祖国、为人类的科学研究事业作出了不可磨灭的贡献,他们入传是无愧于前人、今人、后人的。

本书的主要特点在于它的学术性、真实性和检索性。所以有学术性,是因为它客观地记载了入传人的主要学术活动、学术思想和学术论著;所以有真实性,是因为入传人的传略,健在者主要由本人提供(已故者主要由亲属、助手提供),所在单位还提供了证明;所以有检索性,是因为每篇传略字数不多,且编有学科分类目录和人名索引、这样,既可以按学科内容查找,又可以按姓氏笔画查找,实际上,它也是一部有用的工具书。

本书的出版,得到了湖南出版社编审黄治正同志的鼎力相助,得到了各位编委及各位入传学者的通力合作。在此,表示由衷的谢意!

如果本书入传人的学术思想、学术道路有助于启迪历史的后继者于万一,我将感到无比的宽慰;如果书中存在某些缺点、错误的话,望海内外贤达不吝赐教。

1989 年 5 月 15 日于重庆渝州路 132 号 **吴仲强**

Preface

I have been thinking of editing a book of Who's Who in Natural Sciences in Contemporary China ever sined I majored in library and information in the Department of Library and Information Sciences of Central China Teachers University. In addition to my regular studies at that time I did some work for my fellow students in my department as well as in my university and at the same time served as the editor of Students Journal of Central China Teachers University. You can imagine how precious time was to me. Moreover, judging from the academic level it was not an easy job for a college student to edit such a book. That is why I did not start editing the book until I left Wuhan after my graduation. This is only a belated statement and history too.

How time flies. Thanks to the kindness of some specialists and scholars and with the efforts of the compilers in the past nearly two years, the first volume of Who's Who in Natural Sciences in Contemporary China has now been compiled and will be published. So I feel as if relieved of a heavy load. I would like to take this opportunity to say a few words.

Forty years have passed from October 1, 1949, the

birthday of the People's Republic of China, to October 1, this year. In the forty years large nembers of specialists and scholars in natural sciences have emerged in China. Cherishing a patriotic feeling of hoping to make our nation prosperous and our country powerfull these specialists and scholars have gone all out in every field of natural sciences determinedly. In most cases their's is a weather beaten, truth-seeking and light-pursuing life, a life in which "they have conducted themselves openheartedly and engaged in scholarship honestly". They have greatly promoted the development and progress of the whole human race as well as of our nation. Their achievements in scientific research are the treasure of their national culture and the brain child of humankind. Therefor they are both the representatives of human wisdom and the pride of the Chinese nation. It is impossible for us to make our nation prosperous and our country powerful without them and their hard work in China. a land of 9. 6 million square kilometres. Precisely because of this Comrade Deng Xiaoping advocates that science and technology are the primary productive forces and points out emphatically that we must rely on the intellectuals. This is actually a Marxist view to historical trend.

The world was created by man and is the world of man. Man is the measure of all the volues. The issue of man is the important issue of present—day philosophy. Whether man is studied and cared for is one of the most cardinal reasons of whether present—day philosophy is influential, inspiring and

vital. Therefor, one of the aims of compiling this book is not only to spread culture and science and to build up the public image tor the intellectuals, but also to provide historical basis for the people chosen as entreie in the book so that the people of our era and later generations can make a thorouh study of them. Furthermore, it is also a sacred task entrusted to us by history to build up the public image for the senior intellectuals with scholastic attainments.

What is mentioned aboved is the reason why I wanted to edit the book of Who's Who in Natural Sciences in Contemporary China.

Now, I would like to say something about the criteria of choosing the entries, that is how to judge and select the "figures". By the figures in natural sciences we mean those who have made certain scholastic contributions in a certain branch of learning in natural sciences. What are the criteria of certain scholastic contributions then? I believe we can judge them with objective criteria, such as the quantity of their academic theses and monographs or whether they have won any prize, all kinds of honourable duties vested with by the academic circles, the posts they hold in the learned society and various titles conferred by the state. Generally speaking the "figures" may be chosen as entries in the book after the judgement with these criteria. Naturally, what is called objective criteria here is not necessarily the completely scientific criteria in choosing the entries. For example, the large quantity of the acadmic theses and monographs does not mean high quality. In such

case the compilers have to exercise their judgement so as to make evoluation and choice, in which there would be inevitably subjective assumption. But on the whole, on the basis of choosing figures by their academic contributions and after strict reading and editing, this book is the works of academic history that objectively mirrors the life, academic activities, scholastic thinking and attainments of the senior in tellectuals in contemporary China. By reading this book the readers can come to see the fact that the specialists and scholars have made great contributions to their motherland in science and technology what is worth mentioning is that people whose academic attainments, dedication and contributions are sufficient to be written in this book will be surely chosen in every volume one after another, since China has a large population and a galaxy of talent.

Some of the figures who have been chosen as entries in this book are already scientists well—known at home andabroad. Others will join the rank of scientists. Still others have really made indelible contributions to their motherland and to the cause of human scientific research, although they are not scientists and are not likely to step into the ranks of scientists. They are called "figures" who are worthy of the name given by the predecessors, people of our era and later generations.

The distinguishing feature of this book lies in its learnedness, truthfulness and retrievability. The reason why there is learnedness in the book is that we have objectively re-

corded the major academic activities, academic thinking and treatises of those who are chosen as entries. The reason why there is truthfulness in it is that the brief biography of those in the entries are provided mainly by those who are still living and in good health or by their relatives or assistants if they are dead. In both cases their units have given proof of them. The reason why there is retrievability is that there are not many words in every brief biography and there are classified catologue of subjects and name index. So you may consult it according to either subjects or the number of strokes in the surnames. In fact it is also a full—length reference book.

This book could not have been published without the assistance of Comrade Huang Zhizheng, an aesthetician, senior editor, and the president, editor—in—chief and copy editor of Hunan Publishing House. I am grateful to my superior My. Yin kaide a scholor in library science and research fellow and to my father Wu Guoquan, a retired veteran cadre advanced in years and a Communist Party member of 50 year's standing for their careful guidance. I am especially appreciative of the full cooperation of the members of the editorial board and the scholars chosen as entries.

I would like to say that I shall feel very much pleased if the successors in history would be enlightened by the academic thinking of those who have been chosen as en tries in the book and by their way of learning. If there are some shortcomings and mistakes in the book I hope that the prominent scholars at home and abroad will not stint their criticism.

Wu zhong Qiang 132 Yuzhou Road Chongqing, China May 15, 1989

编辑说明

- 一、《中国当代自然科学人物总传》是一部连续出版的多卷书(拟出10卷),一部自然科学综合性人物总传。是自然科学研究人员、大学师生和自然科学爱好者阅读的学术史著作和人物传记著作。
- 二、编辑本书的目的是为自然科学战线上努力进取、奋力拼 搏的高级知识分子树碑立传,促进自然科学的发展,给后人留下 一份珍贵的学术史料。
- 三、本书拟收中国(含台湾、香港、澳门地区)当代自然科学各学科领域中有一定学术贡献的人物传略。学科领域包括: (1) 自然科学总论(含系统学、科技情报学); (2) 数学; (3) 力学; (4) 物理学; (5) 化学; (6) 天文学; (7) 测绘学; (8) 地球物理学; (9) 气象学; (10) 地质学; (11) 海洋学; (12) 自然地理学; (13) 生物学(含人类学); (14) 医学、药学、卫生学; (15) 农业科学; (16) 工业技术(含矿业、石油、天然气、冶金、金属、机械、仪表、武器、动力、原子能、电工、无线电电讯、自动化、计算、化工、轻工、手工、建筑、水利等工业技术); (17) 交通运输; (18) 航空、航天科学; (19) 环境科学; (20) 自然科学新兴学科、交叉学科、边缘学科等各门学科。欢迎上述学科从事教学工作、研究工作并具有一定学术贡献的高级知识分子将其自传或为已故者(1949年10月1日后已故

者)撰写的传略惠寄给《中国当代自然科学人物总传》编辑委员会(重庆渝州路 132 号,邮政编码 630041)。《传略》稿文责自负。《传略》内容包括: 简历、学术贡献、治学经验等。本《传略》既不象一般传记著作那样洋洋数千言,甚至上万言,也不象有的辞典、名录那样,只有一两百字,而是介于两者之间。

四、本书按收稿先后分卷出版,各卷内按学科先后顺序排列(学科先后顺序以《中国图书馆图书分类法》为分类依据),各学科内再以姓氏笔画为序。为方便读者检索,书后附有人名索引。

五、本书的征稿、编辑工作,得到有关高等学校、科研机构、出版单位及广大专家、学者的热情支持,在此一并致谢。

由于我们水平有限,编辑工作中的错误在所难免,敬请专家、学者和读者指正。

《中国当代自然科学人物总传》编辑委员会 1989 年 3 月 10 日

Note to the Reader

- 1. Who's who in Natural Sciences in Contemporary China will be published in succession in Volumes. This work is the valuble material for academic research and the favorite reading to natural researchers, college teachers and students, and those who are fond of natural science.
- 2. Our intention to compile the work is to glorify the hard-working and selflessly-rendering higher intellectuals, who have been keeping forging ahead in the fields of natural science, to bring about an advance in natural science, and to leave the later generations some precious historical materials.
- 3.concolluted in the work are biographies of those who have made academic contributions in the subjects of contemporary natural science in China (including Taiwan, Hongkong and Macao). Subjects in this field are general theory of natural science (including systematic phildsophy, information of science and technology); mathamatics; mechanics; physics; chemistry; astronomy; survey and drawing; geophysics; meteorology; geology; oceanology; physical geography; biology (including anthropology); medical science; materia medica; hygienics; agricaltural science; industrial technology (including mine, pe-

;1

troleum, natural gas, metallurgy, metal, machinery, meter, motive power, atomic energy, electrotechines, weapon, radio, telecommunications, automation, calculation, chemical industry, light industry, handicraft industry, architecture, water conservancy,etc.); communications and transportation; science of aviation and space; environmetal science; newly-developing subjecte, interest subjects, and frontier subjects in natural science, and so on. Welcome all the higher intellectuals, who teach at colleges and universities, who research in the institutes, who have already made contributions in the subjects named above, provide their own, or the late's brief biographies (died after Oct.1, 1949) to the Editing Board of the Collected Biographies of Contemporary Chinese Natural Scientists (Add. 132 Yuzhou Road, Chongqing. Post Office. 630041). Contents of biographies are resume, academic contributions, or experiences in teaching in natural science. Writers should write on their own responsibility.

Because of its brief, every mans biography not only differs from some ordinary biographical works with tenthousands of words, but also differs from biographical dictionaries with only about one or two hundred words. It just stands between them.

4. The work will be published in volumes according to the order of Contributed articles. In each volume, all the subjects are arranged in order based on Classification of Books in the Library of China, and in each subject, names are listed in the strokes of a Chinese character. There is a name index at the end of each volume for the convenience of the reader.

5.Let us experess our heartful gratitudes to some colleges and universities, research institutes, some specialists and scholars for giving us great help and support in compiling the work.

We sincerely hope that specialists, scholars and rea ders will not stint their criticism, will give us their constructive suggestions.

> Editing Board of who's who in Natural Sciences in Contemporary China March 10.1989.